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Spor mezi městem Harrachov a společností 
Auditas S. A. z Belize  
ZAJÍMÁ NÁS
Pár otázek pro… Jaroslava Čecha 
a Davida Čermáka



Spor mezi městem Harrachov a společností  
Auditas S. A. z Belize 
Dne 4. 12. 2018 rozhodl Krajský soud v Hradci Králové o opráv-
něnosti závazku města Harrachova vůči firmě Auditas S. A. se 
sídlem v „daňovém ráji“ Belize. Potvrdil rozsudek prvoinstančního 
soudu v Semilech a po doručení rozsudku v písemné formě bu-
deme mít povinnost platit. Pohledávka výše uvedené firmy vůči 
městu Harrachov vznikla tím, že svoji pohledávku vůči městu 
Harrachov této firmě postoupil za 0 Kč bývalý právní zástupce 
města a současný zastupitel Tomáš Vašíček. Výše závazku, 
který ani v době svého vzniku neměl jasné financování, je nyní 
cca 11 milionů Kč. Závazek jsme přebrali po minulém vedení 
města a bohužel se jej nepodařilo u soudu úspěšně rozporovat. 
Po celou dobu jsme tvořili fond pro případnou nutnost závazek 
uhradit. Do dnešního dne se podařilo postupně nastřádat cca 
5 mil. Kč jako rezervu (roční rozpočet města je cca 40 mil. Kč.) 
Celý závazek tak budeme schopni uhradit jen za předpokladu 
razantních škrtů v plánovaných investicích na rok 2019. Město 
tak bude nuceno minimálně jeden rok zajišťovat jen obvyklý 
komfort svým obyvatelům a návštěvníkům. To, jakým způsobem 

se bude dál celá záležitost řešit, záleží na dohodě či nedohodě 
s protistranou, se zástupci společnosti AUDITAS S. A. a samo-
zřejmě také na dalším držiteli pohledávky, Tomáši Vašíčkovi. Ten 
z vymožených prostředků uplatňuje dle smlouvy se společností 
AUDITAS S. A. 10 % jistiny (700 000 Kč) a 80 % úrokového 
příslušenství (cca 3 300 000 Kč). Na stejných osobách záleží i to, 
zda bude na město Harrachov uvalena exekuce, či za jakých 
podmínek tato společnost k exekuci nepřistoupí. Na obdobných 
principech může dojít k dohodě o dovolání se u Nejvyššího 
soudu ČR, bankovní úložce, popřípadě splátkovém kalendáři. 
To vše budeme společně s právním zástupcem města řešit v prv-
ní polovině ledna. O postupech jednání vás budu pravidelně 
informovat.
Vzhledem k množícím se atakům na moji osobu, kterými jsem 
obviňována za vzniklou situaci, se na tomto místě důrazně 
ohrazuji. Schválení odměny za jeden právní úkon ve výši deset 
milionů korun jsem nepodpořila. Celá věc se „nabalila“ na sto-
milionovou kauzu vzniklou v devadesátých letech při privatizaci 

ÚVODNÍK

Milí Harrachováci,

prosinec byl ve znamení Vánoc a akcí 
s nimi souvisejících. Přes každoroční 
závazky, které si dávám ve smyslu: 
Příští rok budu mít vše na Vánoce včas 
přichystané a advent si už budu jen 
užívat, jsem ani letos „nezklamala“ 
a pošťáci s dárky si mohli nohy uběhat 
pár dnů před Vánocemi. Poslední zapo-
menutý a „nevydaný“ dárek jsem našla 
27. prosince těsně před odchodem do 
práce. Ať žijí zmatky!
První adventní neděli jsme v Harracho-
vě tradičně zahájili písničkami dětí ze školky a školy. Krakonoš 
přišel rozsvítit vánoční strom v parku Jana Harracha a všichni, 
kdo se tohoto podvečera zúčastnili, si mohli za dobrovolný příspě-
vek koupit svařené víno a cukroví z dílny školní kuchyně vytvoře-
né šikovnými dobrovolníky. Příspěvek ve výši 10 067 Kč putoval 
právě do naší školy a školky.
V první polovině prosince proběhlo další tradiční setkání s dříve 
narozenými Harrachováky v prostorách hotelu Sklář. Každoročně 
se vás zde schází kolem pěti desítek a jsem moc ráda, že si na toto 
předvánoční setkání uděláte čas, pokud to jen trochu jde. Kulturní 
pásmo dětí pod vedením zkušené paní Jarošové bylo završeno 
mikulášskou nadílkou doprovázenou čerty a anděly. Další část 
večera se nesla v duchu přednášky Libora Duška o spiritismu 
a duchaření v Krkonoších. Mnozí z vás se zdrželi i po skončení 
oficiálního programu a využili jste svátečního setkání k osobněj-
ším rozhovorům.
Kulturní komise uspořádala v polovině prosince zájezd do vánoční 
Prahy. Podle ohlasů účastníků zájezdu se jednalo zase o zdařilou 
akci.
Dne 19. prosince proběhlo jednání zastupitelů. Hlavním tématem 
byl prohraný soudní spor vedený společností Auditas S. A. proti 
městu Harrachov. Dne 4. 12. 2018 jsme byli pravomocně odsou-
zeni a po doručení rozsudku budeme mít povinnost platit. Krajský 
soud potvrdil rozsudek prvoinstančního o oprávněnosti závazku 

města Harrachova vůči firmě Auditas S. A. v daňovém ráji Belize, 
které za 0 Kč postoupil pohledávku bývalý právní zástupce města 
a současný zastupitel Tomáš Vašíček. Více o této kauze dále ve 
zpravodaji. 
Nemám z výsledku sporu žádnou radost, protože se znovu 
pozastaví rozvoj města. Pouze za cenu rázných rozpočtových 
škrtů a omezení plánovaných investic se pokusíme s touto věcí, 
která vznikla za našich předchůdců, se ctí poprat. Jelikož jsem 
byla přímo na jednání zastupitelstva města osočována ze lži, když 
říkám, že v roce 2010, kdy nové vedení města před osmi lety pře-
bíralo celou agendu města, bylo město ve špatné finanční kondici, 
dovolím si upozornit zastupitele, který mě takto osočoval, že není 
totéž zůstatek na účtech a stav hospodaření města. Na důkaz toho 
přikládám stručný komentář z provedené analýzy hospodaření 
města k roku 2010: „Z analýzy vyplývá, že stav hospodaření města 
je velmi špatný. Řádek 25 (PROVOZNÍ PŘEBYTEK) ukazuje 
provozní ztrátu ve výši 4.388 milionu Kč. Jinak řečeno, město si na 
svůj provoz musí „půjčovat“ z přebytku hospodaření minulých let 
(to je možné zejména díky prodeji majetku v letech 2008 a 2009) 
a z prodeje majetku. Výhled na roky 2011–2013 není optimistický. 
Muselo by dojít k zásadní restrukturalizaci rozpočtu a řešením je 
především seškrtání běžných výdajů v řádech milionů Kč.“ Tolik 
zpráva nezávislého bankovního auditu z roku 2011. 
V roce 2011 se nenašla v celé České republice jediná bankovní 
instituce, která by městu Harrachov poskytla úvěr! V současné 
době čerpáme úvěr 17 milionů korun na přestavbu bytů v bývalém 
SOUL a díky stabilizovanému hospodaření bez prodeje majetku 
města můžeme žádat o další úvěr (pro případ, že jednání se spo-
lečností AUDITAS S. A. povedou tímto směrem).
Silvestrovský nápor hostů pomalu končí, čeká nás „běžná“ zimní 
sezona, děti se po prázdninách zase vrátí do školy. Přeji vám 
mnoho zdraví, štěstí a spokojenosti, dobrou zimní sezonu, dětem 
krásné vysvědčení a ladovskou zimu s lyžováním, bruslením 
a sáňkováním. A všem dohromady přeji hodně sil, pochopení, 
lásky a empatie.

D o b r ý  l e d e n  v á m  p ř e j i 
Va š e  E v a  Z b r o j o v á

AKTUÁLNÍ TÉMA
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Milá předvánoční 
návštěva z mateřské školy 
na městském úřadě
Před vánočními svátky děti z mateřské školy Kamínek 
z oddělení Vrabčáků přišly na městský úřad již tradič-
ně popřát šťastné svátky. Zazpívaly vánoční koledy 
a pro každého z nás si připravily malý dárek v podobě 
vánočního přáníčka, za což jim mnohokrát děkujeme. 
A za to krásné navození vánoční atmosféry každý do-
stal malý dáreček ve formě ovoce, Kinder vajíčka a od 
paní starostky vlastnoručně upečenou vánočku. 

L u c i e  S l a v í k o v á
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UDÁLO SE

Vánoční trhy v parku hraběte Jana Harracha
Čtvrtý ročník vánočních trhů se v letošním roce konal sice po Vánocích a byl kratší, zato velmi vydařený. Od 27. prosince 
byly trhy v parku denně hojně navštěvovány. Při popíjení výborných svařáků, teplých moštů si návštěvníci mohli zakoupit 
krásné šperky, skleněné andělíčky, keramiku. Nechyběly ani klobásky, pečené sýry a novinkou byla uzená žebra z paro-
stroje. Dne 31. 12. v 18:00 bylo možné sledovat přímo se svařáčkem v ruce vydařený silvestrovský sjezd pochodní. V úterý, 
i přes nepřízeň počasí, byly trhy tradičně ukončeny soutěží O nejlepší novoroční česnečku. Letos zvítězila restaurace 
Za Pecí, druhé místo obsadila Chata Maruška a třetí pozici obsadil loňský vítěz restaurace Terassa.  

L u c i e  S l a v í k o v á

foto: L. Slavíková

Crystalexu – závodu v Harrachově. Od roku 2010, kdy jsem 
byla poprvé zvolena starostkou, jsem vždy aktivně vystupovala 
ve prospěch města Harrachova, a protože se v té době nepo-
čítalo s tím, že by se změnila „vláda“ v Harrachově, nebylo 
to některými, kteří s touto kauzou byli a stále jsou spojeni, 
vnímáno jakkoliv pozitivně. Dne 19. 12. tohoto roku proběhlo 
veřejné jednání zastupitelstva města v základní škole. Na tomto 
jednání jsem byla znovu osočována a dehonestována některými 
„zpracovanými“ opozičními zastupiteli. Jsem otevřená všem, 
i proto znovu začnou probíhat tradiční setkání s občany, kam 
se můžete přijít zeptat na všechno, co vás zajímá. Samozřej-
mě je možné si domluvit setkání přímo na radnici. Současně 
všem doporučuji poslechnout si zvukový záznam z jednání 
zastupitelstva města z 19. 12. 2018, který najdete na webových 

stránkách města.
Musím se pozastavit ještě nad jednou skutečností, a tou je to, 
že jsou mezi námi zastupitelé, kteří jsou s negativním výsled-
kem sporu pro Harrachov spokojeni. V Harrachově žiji hodně 
přes třicet let, dvacet let jsem v zastupitelstvu a „velkoměstské 
manýry“ k nám na venkov přišly kolem roku 2008… 
Pokusíme se s ohledem na budoucnost a chod města jednat 
s protistranou tak, aby pro nás všechny, kteří zde žijeme, ale 
i pro návštěvníky našeho města a naše klienty, byla situace, ve 
které se v současné době nacházíme, co nejméně zatěžující.

 
E v a  Z b r o j o v á 

s t a r o s t k a  H a r r a c h o v a

archiv MěÚ Harrachov



Pacienti, které poškodil postup nemocnice či lékařů, mají na zís-
kání odškodnění jen tři roky. Právě to je promlčecí doba u škody 
na zdraví podle Nového občanského zákoníku. Klienti mají 
právo na více než jen bolestné. Odškodnění by mělo odrážet také 
psychickou újmu, a především případné snížení společenského 
uplatnění, zdůrazňuje společnost Vindicia.

Aktuální případ otravy ve frýdlantské nemocnici oživil téma 
odškodnění kvůli pochybení lékařů nebo zdravotnických zařízení. 

„Pokud šetření prokáže, že zdravotní potíže pacientů způsobila 
chyba ze strany lékařů, mají poškození právo na odškodnění. To 
může v závislosti na tom, jak špatné jsou následky, dosáhnout až 
stovek tisíc korun,“ říká Tomáš Beck ze společnosti Vindicia, která 
pro klienty pomáhá dosáhnout odškodění.
Nejde jen o bolestné, ve hře jsou další tisíce korun
Lidé často nevědí, že mají právo na víc než jen bolestné. „Vždy je 
třeba posoudit hned několik faktorů. Bolestné, ošetřovné, cestovné, 
ušlou mzdu, psychickou újmu a snížení společenského uplatnění. 
Díky tomu se může odškodné vyšplhat až na statisícové částky,“ 
vypočítává Beck. Jako příklad uvádí situaci, kdy byla pacientce pře-
depsána antibiotika obsahující penicilin, ačkoliv lékaře upozornila, 
že má na lék alergii. Následkem byla velmi silná alergická reakce, 
kvůli které žena skončila na jednotce intenzivní péče. Vinou prudké 
reakce má natolik přecitlivělé ruce, že se jen zřídka obejde bez 
rukavic. I trvalé následky se podepsaly na částce odškodného, která 
se vyšplhala na 90 tisíc korun.
Co čeká pacienty ve Frýdlantu
Pokud se prokáže pochybení frýdlantské nemocnice, bude podle 

Vindicia celý proces odškodnění relativně jednoduchý. „Pacientům 
postačí najmout schopného advokáta na medicínské právo a dob-
rého soudního znalce, který stanoví a vyčíslí újmu jednotlivých 
klientů. Zcela určitě je v zájmu samotné nemocnice vyrovnat se 
s poškozenými mimosoudně. Jinak se jí náklady zvýší ještě o soudní 
řízení,“ odhaduje Beck. Konkrétní výše odškodnění může být pro 
každého pacienta jiná. Bude záviset na průběhu otravy, případ-
ných komplikacích, době léčby i na případných následcích, které si 
klienti ponesou.

„Pacienti si musí dávat pozor na promlčecí dobu, která je u škod 
na zdraví obecně tříletá. Začne běžet ve chvíli, kdy se ví o ško-
dě a o tom, kdo za ni odpovídá. Po uplynutí tří let nelze škodu 
směřovat k soudnímu vymáhání. Proto doporučujeme začít proces 
s nemocnicí co nejdříve a v dostatečné časové rezervě, když se mi-
mosoudně nic nevymůže, případ směřovat k soudu,“ varuje Beck. 
Pečlivý postup zvyšuje šanci na odškodnění
Platí, že by měli pacienti kvůli výši odškodného shromažďovat 
všechny dostupné materiály. „Nejde jen o lékařské zprávy a všechny 
účty za léky a zdravotní pomůcky. Odškodné zahrne i cesty příbuz-
ných za pacientem do nemocnice, cesty na další vyšetření a kontroly. 
Důležité je vyčíslit plat, o který pacient kvůli zdravotní komplikaci 
přišel. Týká se to také partnera, který například musel zůstat doma 
a starat se o nemocného,“ radí Beck. Jakmile se stav poškozeného 
ustálí, je také třeba určit, jaké důsledky má lékařské pochybení na 
jeho další život. Pacient by si měl v klidu vyhodnotit, jak konkrétně 
se na jeho životě problémy odrazily. „Pokud se například jednalo 
o aktivního sportovce, jehož pohyb je nově hodně omezený, na výši 
odškodného se to významně podepíše,“ zdůrazňuje Beck. 

Chyby nemocnic: Pacienti mají právo na 
odškodnění, ale jen tři roky

Pozor na nákupy přes internet
Dnešní počítačová doba přináší nejen možnost získávání vel-
kého množství informací, ale také pohodlné nakupování zboží 
přes internet s dodáním až do domu. Nakupování přes internet 
uskutečňujeme pomocí e-shopů od prodejců, které ani nikdy 
neuvidíme. Bohužel anonymita internetu nahrává podvodní-
kům, nepoctivým obchodníkům a prodejcům. Ti nabízí zboží, 
které je oproti jiným obchodům příliš levné, a prodejci zpravidla 
vyžadují platbu předem převodem na účet. Stává se, že objed-
nané zboží nepřijde vůbec či dorazí něco jiného, bezcenného 
nebo se může jednat o napodobeninu, kterou laik nemusí po-
znat. Často se také stává, že se zboží po krátké době opotřebuje 
a v případě reklamace vám prodejce reklamaci neuzná. Zboží 
koupené po internetu ale můžete do 14 dnů bez udání důvodu 
vrátit.
Je obtížné vypátrat pachatele těchto podvodů, prokázat jim 
úmysl podvodného jednání a získat tak peníze zpět. Mezi nej-
častější podvody stále patří nedoručení zboží. 
Pár rad, jak prostřednictvím webových portálů co možná nej-
bezpečněji nakupovat:

•	  Velmi důležité je nakupovat u prodejců, které dobře znáte. 
Pokud je neznáte, předem si o nich zjistěte potřebné informa-
ce. 

•	  Čtěte recenze a zkušenosti od jiných nakupujících.
•	  Prohlédněte si údaje o e-shopu. Podvodné obchody většinou 

neuvádějí vůbec žádné nebo smyšlené kontaktní údaje. Vyhle-
dejte a uchovejte si veškeré kontakty na prodejce.

•	  Peníze na účet předem zasílejte pouze prodejcům, které 
opravdu dobře znáte. 

•	  Raději neplaťte za zboží předem. Riziko, že nezaplatíte, je při 
on-line nákupech na obchodníkovi a ten s tím musí počítat. 

•	  Doporučujeme zásilku hradit na dobírku.
•	  V případě, že prostřednictvím internetu uskutečníte nákup, 

uchovejte si záznam o internetových transakcích, a to včetně 
webových stránek prodejců.

•	  Před nákupem zboží si řádně přečtěte obchodní podmínky, 
seznamte se s reklamačním řádem. Jestli jej obchod nemá, 
nenakupujte u něj!

•	  Při dodání zboží si řádně zkontrolujte obsah zásilky. 

Při nákupu zboží prostřednictvím internetu buďte obezřetní 
a vždy zvažte věrohodnost prodejce. Zjistěte si o něm co nejvíce 
informací, prověřte si recenze a zboží raději neplaťte převodem 
z účtu předem.
V případě, že se stanete obětí podvodného jednání či nekalé 
praktiky ze strany prodejce, kontaktujte nejbližší policejní slu-
žebnu nebo linku 158.

p o r .  M g r .  L e n k a  D v o ř á k o v á 
K Ř P L ,  k o o r d i n á t o r  p r e v e n c e  k r i m i n a l i t y

POLICIE ČR RADÍ OBČANŮM

UŽITEČNÉ INFORMACE PRO OBČANY

4         Harrachovský zpravodaj            1/2019 



1/2019            Harrachovský zpravodaj         5

AKTUÁLNĚ

Z diáře starostky města
2. 12. zahájení adventního času v Harrachově

3. 12. jednání s ředitelem SČVK panem Blažkem,

jednání rady města,

jednání sociální komise,

účast na prezentaci ateliéru Flera

4. 12. účast při vyhlášení rozsudku ve sporu  

AUDITAS S. A. proti městu Harrachov u odvolacího 

soudu v Hradci Králové

5. 12. porada se zaměstnanci úřadu po jednání rady 

města,
návštěva občanů s vánočním blahopřáním

6. 12. účast na prezentaci SKS v Lomnici nad Popelkou

7. 12. návštěva občanů s vánočním blahopřáním

8. 12. návštěva jubilantů

10. 12. jednání se zástupci společnosti Renomia,

setkání zástupců měst a obcí Libereckého kraje s radou 

Libereckého kraje,

jednání rady města

11. 12. porada se zaměstnanci úřadu po jednání rady 

města,
účast na jednání rady SOLK,

účast na besídce pro dříve narozené spoluobčany

12. 12. jednání s Miloslavem Malečkem – vedoucím 

OO PČR v Harrachově

13. 12. jednání s panem Pavelkou a paní Pavelkovou 

– pověřenkyní GDPR,

jednání s Petrem Novosadem

14. 12. účast na jednání Mikroregionu Tanvaldsko ve 

Smržovce
17. 12. jednání s panem Eichlerem – zástupcem firmy 

TELMO,
návštěva dětí z MŠ Kamínek na MěÚ,

jednání s panem Syrovátkem z firmy Syban,

jednání se zástupci firmy Flera – předání architektonic-

ké studie,
jednání rady města

18. 12. porada se zaměstnanci úřadu po jednání rady 

města,
jednání s Vítem Moudrým – zástupcem společnosti  

1. Bobová v Harrachově

19. 12. účast na krizovém řízení v Tanvaldu,

jednání zastupitelstva města

21. 12. účast při zakončení kalendářního roku  

v ZŠ – společné zpívání

28. 12. svatba u Mumlavského vodopádu,

návštěva jubilantů 

                                               ( l s )

ZDRAVOTNICKÁ ZÁCHRANNÁ SLUŽBA LIBERECKÉHO KRAJE

Bez ohledu na počasí, bez ohledu na čas, bez ohledu na dny volna – Zdravotnická záchranná služba Libereckého kraje je s vámi 
po celý rok. Téměř 500 zaměstnanců na čtrnácti výjezdových základnách, 31 vozů a jeden vrtulník jsou v každém okamžiku při-
praveni bojovat o vaše životy. Naším posláním je rozdávat naději, že i když se něco nepovedlo, může být lépe. Věříme, že šanci 
na další život, kterou pomáháme dávat, naši pacienti beze zbytku využijí. I když se s vámi setkáváme v těch nejtěžších chvílích, 
snažíme se zachovat profesionalitu. Věříme v život a bojujeme o něj. Každý den.
Do roku 2019 přejeme všem, ať je okamžiků, kdy se potkáváme, co nejméně. Tedy hodně zdraví a život bez nehod!



Pár otázek pro… Jaroslava Čecha
ZAJÍMÁ NÁS

V každém čísle Harrachovského zpravodaje 
naleznete v této rubrice otázky pro nově 
zvolené zastupitele města Harrachova. 
V tomto čísle byly otázky kladeny 
bývalému místostarostovi Jaroslavu 
Čechovi a nováčkovi na postu 
zastupitele – Davida Čermáka. 
V únorovém čísle budeme pokra-
čovat v abecedním uspořádání, to 
znamená, že se budete moci těšit na 
zpověď našeho rychlosjezdaře  
Radka Čermáka, který je též no-
váčkem v roli zastupitele, a na Jiřího 
Černého – ten už naopak patří do skupiny 
zkušeného politika na poli komunální politiky.

Jardo, v uplynulém volebním období jsi působil jako harra-
chovský místostarosta. Co ti tato funkce dala a co naopak vza-
la? A není ti líto toho, že ti nebylo umožněno kvůli volebním 
výsledkům v tvé rozdělané práci pokračovat?
Dala mi poznání, že žiju na vesnici, ve které jsem naplavenina 
a nepatřím do skupiny místních „lepšolidí“. Vzala mi kus tlus-
tého střeva. A o jaké práci to mluvíš? Já jsem 4 roky nepracoval, 
pracovali pouze Starostové pro Liberecký kraj – viz jejich volební 
program.

Někteří ti zazlívají, že jsi v zastupitelstvu přešel ze strany koa-
lice do opozice. Můžeš čtenářům Harrachovského zpravodaje 
vysvětlit důvody tohoto počínání? 
Vždy mi šlo o dobro pro Harrachov. Sortování lidí na koalici 
a opozici se mi nelíbí. Chtěl jsem, aby po mně něco v Harrachově 
zůstalo, a naopak jsem nechtěl řešit místní drby. 

Není tajemstvím, že jsi chtěl navázat spolupráci  
s Ferdinandem Lefflerem – zahradním architektem 

a designérem působícím v ateliéru Flera. Budeš 
v tomto směru pokračovat i dále? A pakliže ano, 

jaká je představa o přeměně Harrachova z pohle-
du tohoto uznávaného zahradního architekta? 
Není to o tom, co chci, ale je to o těch našich 
8 zastupitelích na 7. Koncepce s konkrétním 
řešením je hotová. Každý má možnost se s ní 
seznámit a mohl si ji osobně vyslechnout. Není to 

běh na jedno volební období, je to vize a proces, ke 
kterému jsme dostali noty.

Dne 4. 12. 2018 bylo město Harrachov pravomocně od-
souzeno a po doručení rozsudku bude mít povinnost platit. 

Krajský soud totiž potvrdil rozsudek prvoinstančního o opráv-
něnosti závazku města Harrachova vůči firmě Auditas S. A. 
v daňovém ráji Belize, které za 0 Kč postoupil pohledávku 
bývalý právní zástupce města. Výše závazku, který ani v době 
vzniku neměl jasné financování, je nyní 11 mil. Kč. Jaký je tvůj 
názor na celou tuto kauzu a její dosavadní výsledek, který není 
pro město zrovna příznivý? 
Soudy rozhodly. Je třeba mít plán „B“.   

Co bys rád jako zastupitel města prosadil z vašeho volebního 
programu (ANO) prioritně? A myslíš, že je reálné, aby došlo 
k tolik všemi stranami zmiňovaném spojení Harrachova 
a k navázání konstruktivní spolupráce?
Zvolit jiného starostu, který bude komunikovat a bude tady pro 
všechny občany a pak bude možná fungovat i ta konstruktivní 
spolupráce. Pro začátek bych si přál mít v necenzurovaném zpra-
vodaji alespoň sloupek z činnosti kontrolního výboru.

Pár otázek pro… Davida Čermáka
Davide, v zastupitelstvu jsi nováčkem. Máš za sebou 
účast na již druhém zasedání zastupitelstva 
v novém složení. Jaké jsou zatím tvé pocity 
z tohoto postu? 
Jako nový člen zastupitelstva zatím vše 
pozoruji, mé pocity jsou smíšené a mrzí mne 
skutečnost, že Harrachov je rozdělen.

Na ustavujícím zastupitelstvu přišla řeč 
na to, že jsi dostal nabídku stát se i radním 
města Harrachova. Proč jsi této nabídky 
nevyužil?
Nabídku stát se radním města jsem zvažoval, ale 
myslím, že bylo rozumnější, že ji nakonec přijal daleko 
zkušenější Pepa Slavík. Měli jsme představu široké koalice 
v radě města, ale bohužel to nebylo možné.

Dne 4. 12. 2018 bylo město Harrachov pravomocně odsouzeno 
a po doručení rozsudku bude mít povinnost platit. Krajský soud 
totiž potvrdil rozsudek prvoinstančního o oprávněnosti závazku 
města Harrachova vůči firmě Auditas S. A. v daňovém ráji Belize, 
které za 0 Kč postoupil pohledávku bývalý právní zástupce 
města. Výše závazku, který ani v době vzniku neměl jasné finan-
cování, je nyní 11 mil. Kč. Jaký je tvůj názor na celou tuto kauzu 
a její dosavadní výsledek, který není pro město zrovna příznivý?
Tuto otázku bych rád nechal bez komentáře, už z důvodu, že jsem 

v té době nebyl zastupitel ani jinak politicky aktivní. 
Z mého pohledu by proto bylo nešťastné, abych se 

k této otázce vyjadřoval.

Asi většinu obyvatel Harrachov trápí kata-
strofální stav kdysi věhlasného harrachov-
ského areálu velkých skokanských můstků. 
Sehnat peníze na jeho záchranu přislíbil 
i Andrej Babiš (ANO), za jehož hnutí jsi kan-

didoval. Myslíš, že tento slib bude dotažen do 
svého zdárného konce?

K tomuto účelu byl nově zřízen Výbor pro obnovu 
skokanského areálu (VOSA), jehož jsem členem spo-

lečně s Danem Benešem, Radkem Čermákem, Josefem 
Slavíkem a v neposlední řadě Pavlem Plocem. Doufám, že dojde 

ke shodě mezi všemi, kterých se problém týká, a peníze na obnovu 
skokanského areálu Harrachov získá.

Do voleb jsi šel proto, že máš Harrachov rád a že ho chceš změ-
nit k lepšímu. Jakého charakteru ta změna musí být, aby byl 
Harrachov v tvých očích lepší? 
Ano, Harrachov mám rád, přál bych si ho hlavně bez soudních 
i jiných sporů. Aby občané spolu komunikovali normálně, bez 
nevraživosti a neúcty, i když má někdo jiný názor. Jinak se mi líbí 
a podporuji architektonickou studii Ferdinanda Lefflera.

Jaroslava Čecha a Davida Čermáka se ptala Lenka Skrbková

6         Harrachovský zpravodaj            1/2019 
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CO SE UDÁLO

INZERCE

Zájezd do mrazivé vánoční Prahy opět přilákal 
potěšující počet Harrachováků

Pracuj v jednom z nejkrásnějších zimních středisek v naší republice.  
Hotel Sklář****v Harrachově nyní hledá nové kolegy na pozice:

ČÍSNÍK/SERVÍRKA
BARMAN/KA
MASÉR/KA
POKOJSKÁ SUPERVISOR

Nabízíme prima partu :-), zajímavé finanční 
ohodnocení, měsíční výkonnostní bonusy, 
ubytování, stravu, mnoho zajímavých benefitů 
v rámci řetězce OREA HOTELS s.r.o. a také 
zajímavý finanční bonus pro oba, pokud 
přivedete kolegu či kolegyni (15 000 Kč pro 
každého). Posílejte životopisy na email:  
petra.vychodilova@orea.cz  
nebo volejte 724 257 166.

V sobotu 15. prosince se uskutečnil již tradiční zá-
jezd do Prahy nejen za vánočními trhy a nákupy. Této 
možnosti využilo na 30 harrachovských občanů, což byl 
opět potěšující počet účastníků. Cesta do Prahy uběhla 
rychle a s příjezdem do našeho hlavního města bylo 
jasné, že Pražanům z hor vezeme sníh. Ten den bylo 
mrazivé počasí se sněhovými přeháňkami, tudíž určitě 
přišel vhod horký svařák, punč, grog nebo medovina, 
které návštěvníky lákaly k vánočně ozdobeným stán-
kům. A pro nepijáky alkoholu byly v nabídce pečené 
kaštany, klobásky z grilu, po skořici vonící trdelníky 
a mnoho dalších dobrot. Letošní pražské vánoční trhy 
byly tématicky laděny do pohádky Tři oříšky pro Popel-
ku, takže návštěvníci si mohli vyzkoušet třeba Popelčin 
střevíček nebo se vyfotit v sáních, které byly podobné 
těm, v nichž jezdila v pohádce Popelka. Odpoledne byla 
součástí trhů i vystoupení, kdy pódium plnily dětské 
sbory, které se do Prahy sjely z různých koutů republiky, 
aby na trzích předvedly svůj pěvecký um. Dominantou 
trhů na Staroměstském náměstí byl nádherně ozdobený 
vánoční strom, který pocházel z Rynoltic u Liberce. 
Strom se rozsvěcel v pravidelných hodinových interva-
lech od 16:30 do 21:30 hodin. Proto i z tohoto důvodu 
jsme návrat do Harrachova odložili na pozdější čas. Přeci jen 
by byla škoda nevidět tisíce zářících světýlek na tomto stromu, 
jehož krása vynikla právě při setmění. I 100 stánků nabízející 
nejen občerstvení pro návštěvníky trhů, ale další sortiment 
v podobě perníků, andílků, keramiky, dřevěných hraček atd., 
se v podvečer rozzářily pod malebnou světelnou výzdobou. 

Věřím, že alespoň většina účastníků zájezdu si vánoční výlet 
do Prahy užila. Někteří dokonce stihli i návštěvu divadla nebo 
kulturních památek našeho hlavního města. Jediné, co mělo 
trochu vadu na kráse, bylo velké množství návštěvníků Prahy 
v tomto předvánočním čase, ale není se čemu divit, přeci 
jenom pražské vánoční trhy patří mezi 10. nejhezčích na světě. 

L e n k a  S k r b k o v á

foto: D. Skrbek 



POZVÁNKA



  1/2019       Harrachovský zpravodaj         9

CO SE UDÁLO

Na mikulášské besídce pro seniory se hrálo, 
zpívalo a duchařilo

V úterý 11. prosince přišel do Harrachova 
ještě s drobným zpožděním Mikuláš se 
svou andělskou a čertovskou družinou, 
aby rozradostnil naše dříve narozené 
občany. Jeho návštěva se odehrála již 
tradičně v hotelu Sklář a ještě před 
tím, než obdaroval ty hodné a čerti 
svým pekelným zahudráním poškádlili 
ty zlobivější, čekalo na seniory milé 
překvapení v podobě dětského hudební-
ho a divadelního představení. Šikovné 
harrachovské děti předvedly své doved-
nosti nejen hrou na klavinově, kde pod 
jejich rukama zazněly skladby vánoční, 
ale třeba i ty známé a melodicky chytlavé 
z oblíbené pohádky Lotrando a Zubejda. 
Poté se malí farníci a hudebníci převlékli 
za betlémské zvířecí postavy a vyprávěli 
vtipným a zároveň dětsky moudrým 
způsobem, kterak se malý Ježíšek naro-
dil. Nechyběla zde ani svatá rodina nebo 
andílci, kteří nad těmi všemi roztomile 
poletovali s transparentem, kde vánoční 
náladu vystihoval nápis: „Pokoj lidem 
dobré vůle“. Po mikulášské nadílce násle-
dovala beseda s trochu vážnější a tajem-

nější tématikou. Po roce k nám opět zaví-
tal etnolog Libor Dušek z KRNAPu, aby 
přítomné zasvětil do spiritismu Krkonoš 
a Podkrkonoší. Lidé tady na horách se 
totiž snažili komunikovat se záhrobím 
už v 80. letech 19. století. Na českém 
území byly dokonce první doložené se-
ance v roce 1880 v Trutnově a duchaření 
tady na horách mělo příznivé podmínky 
pro jeho konání. V temné světnici, kde 
plápolala pouze svíčka, lidé sedící kolem 
stolu držíce se za ruce snažili se vyvolat 
ducha nebožtíka, když hledali odpovědi 
na otázky týkající se například finanční 
situace, jejich zdraví nebo touto for-
mou zjišťovali, jak se mají jejich blízcí 
v posmrtném životě. A za první světové 
války se třeba ptali na to, zda jsou jejich 
synové na frontě zdraví a živí. Spiritis-
mus z hor nakonec dostala do útlumu 
2. světová válka a následně komunisté. 
Avšak mezi námi stále žijí pamětníci, 
kteří o duchaření dokážou mluvit otevře-
ně, což dokazovala i autentická nahráv-
ka, kterou mohli návštěvníci besídky 
slyšet. Dokonce v sousedním Kořenově 

se duchařilo ještě v polovině 70. let. Po 
této besedě se ještě sedělo a povídalo 
a byl to pro nás všechny krásně strávený 
podvečer. Poděkování patří Magdaleně 
Jarošové a paní Jelínkové, které s dětmi 
nacvičily hudební a divadelní vánočně 
naladěný program, samozřejmě všem 
dětem, které předvedly pod jejich vede-
ním svůj neuvěřitelný um, panu faráři 
Ivu Kvapilovi za ztvárnění postavy Miku-
láše, Liborovi Duškovi za jeho duchař-
ské povídání, členkám kulturní komise 

– Markétě Novotné, Hance Petrákové 
a Martině Vaňkové, dětem a paním 
učitelkám z MŠ Kamínek za vyrobené 
perníčky a přáníčka pro seniory, pracov-
níkům hotelu Sklář za poskytnutý pro-
stor a bezchybné občerstvení, starostce 
Evě Zbrojové a místostarostovi Danu 
Benešovi za podporu v podobě účasti, 
Václavu Tondrovi za zajištění dopravy 
pro účastníky a všem, kteří neváhali 
a vyrazili ve sněhové chumelenici užít si 
již tradiční mikulášskou besídku. 

L e n k a  S k r b k o v á

foto: L. Skrbková 
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NOVINKY Z MĚSTSKÉ KNIHOVNY

Milí čtenáři, doufám, že jste do nového roku vykročili správnou nohou a že vaše kroky i letos povedou do harrachovské 
knihovny. Přijďte, budete vítáni. Čeká na vás spousta krásných knižních novinek! Přeji šťastný start do roku 2019  
a připomínám také placení ročních poplatků. Budu se těšit na viděnou, Michaela Holmerová

PRO DOSPĚLÉ
Detektivky
M. Kallentoft – Páté roční období 
R. Brynza – Chladnokrevně  
D. Dán – Dopis ze záhrobí  
V. Černucká – Přichází čas pomsty  
Psychologické drama
C. Hunterová – Někdo blízký 
Špionážní román
J. Kmenta – Český špion Erwin van 
Haarlem
Společenský román
S. Mawer – Pražské jaro  
Společenská novela
K. Hosseini – Mořská modlitba 
Autobiografický román
A. Doerr – Čtvero ročních období v Římě  

Romány pro ženy
S. Brown – Podraz  
H. M. Körnerová – Dům u tří borovic 
M. Váňová – Holčičky 
T. Kelleová-Vasilková – Střípky
Povídky
Neobvyklý typ (něco málo povídek) –  
T. Hanks
Fantasy
N. Shusterman – Smrtka  
Biografie
Zbigniew Czendlik – Postel, hospoda, 
kostel 
Cestopis
J. Fišar – Pod Annapurnou svítá modře  
Společensko-politická publikace
E. Tabery – Opuštěná společnost 

Populárně-naučné publikace
M. Odoul – Řekni mi, kde tě bolí, a já ti 
řeknu proč  
J. Liedloffová – Koncept kotinua: Hledání 
ztraceného štěstí pro nás a naše děti 

PRO DĚTI
Humorné příběhy
J. Kinney – Deník malého poseroutky 13: 
Radosti zimy  
D. Walliams – Táta za všechny prachy  
Pohádky
I. Březinová – Teta to zase plete 
A. Macho – Gerda, příběh velryby 
Fantasy
R. Riordan – Magnus Chase a bohové 
Ásgardu: Loď mrtvých 
Ch. Colfer – Země příběhů: Na vlnách 
fantazie 

NOVÉ KNIHY

NOVINKY
Simon Mawer – Pražské jaro 
V létě roku 1968, v roce Pražského jara a studené války, se dva studenti Oxfordu, James Borthwick a Eleanor 
Pike, rozhodnou projet stopem Evropu. Tím si zkomplikují právě se rodící přátelství, které by mohlo přerůst 
v něco většího. Jakmile dorazí do jižního Německa, zrodí se v jejich hlavách nápad navštívit Československo 
– zemi, ze které se Dubčekův „socialismus s lidskou tváří“ usmívá na svět kolem. Mezitím, Sam Wareham, 
první tajemník britské ambasády v Praze, sleduje s cynismem diplomata a vášní mladého muže vývoj v zemi. 
Ve společnosti české studentky Lenky Koneckove si nachází cestu do světa československé mládeže, která je 
plná nadějí a nových myšlenek. Za železnou oponou se v této chvíli nic nezdá být nemožným. Avšak obří kola 
politiky se dál točí v pozadí, sovětský vůdce Leonid Brežněv vyvíjí na Dubčeka nátlak a Rudá armáda se shro-
mažďuje na hranicích... Simon Mawer, autor bestselleru Skleněný pokoj, se opět vrací do Československa. 
Tentokrát během bouřlivých 60. let a s napínavým příběhem o sexu, politice a zradě. 

SOUTĚŽ PRO DĚTI
V lednu čeká na děti novoroční tvoření na téma Sněhová vločka. 
V listopadové soutěži měli 0 chyb: B. Bulušková, A. Stejskalová 
a F. Stejskal. Gratuluji!

ČTENÁŘSKÁ ANKETA
Dostali jste pod stromeček nějakou knížku? A jakou?
Pište, mailujte, volejte do harrachovské knihovny, ať zjistíme, 
jestli Ježíšek do Harrachova nosí i pěkné čtivo (úsměv).

Tom Hanks – Neobvyklý typ (něco málo povídek) 
Sbírka sedmnácti povídek oscarového herce Toma Hankse je ve všech ohledech různorodá. Díky autorovi se 
setkáváme s plejádou pečlivě propracovaných postav, sledujeme jejich osudy zasazené do nejrozličnějších 
míst (dokonce i mimo tuto planetu) a časů (v jednom příběhu se také přímo časem přesunujeme). Hanks 
proslul svým oduševnělým a procítěným herectvím (např. ve filmu Forrest Gump) a tytéž kvality vnáší do své 
literární prvotiny. Je vtipný, ale umí přejít k melancholii. Píše lehkým perem, ale dotýká se velkých témat...

Adrián Macho – Gerda, příběh velryby  
Laskavé vyprávění o podmořském světě s působivými ilustracemi. Malá velryba Gerda si užívá spokojené dětství. 
Jednou se však přihodí něco nečekaného a Gerda zůstane sama, bez rodiny. A tak osamocená a smutná bloudí oceá-
nem, až nakonec potká nové přátele. Kosatky, tučňáky, racky nebo třeba chobotnice. Od každého kamaráda se dozví 
nejen zajímavosti o jejich životě, ale především o fascinujícím světě, kterým proplouvá. Najde nakonec malá Gerda 
to, co hledá?

PROJEKT ČESKÁ 
KNIHOVNA
Psychologický román
M. Leierová – Dům s vypůjče-
ným výhledem 
Autobiografický román
M. Benetková – Zlatý nebe 
Fantasy
P. Stehlíková – Faja 

Poezie
P. Bezruč – Maryčka Magdo-
nova 
Pohádky
D. Krolupperová – Vědí draci 
o legraci? 
J. Kahoun – O čertech, medvě-
dech, myškách a všech mých 
přátelích  



STŘÍPKY ZE ŽIVOTA ŠKOLY

I v letošním roce se žáci a učitelé naší základní školy pečlivě 
věnovali přípravám na Vánoce. 
Oslavy slavnostně začínají první adventní nedělí a ani letos 
nechyběly u rozsvěcení vánočního stromečku naše děti 
z prvního i druhého stupně, které svým krásným vystou-
pením navodily příjemnou vánoční atmosféru. Ve středu 
5. prosince do školy zavítal Mikuláš s čerty i andílky, aby 

nadělil dětem sladkou odměnu. Žáci devátého ročníku se 
tohoto nelehkého úkolu zhostili přímo skvěle. V druhé části 
prosince se na druhém stupni začaly překrásně zdobit třídy 
vánočními motivy. Žáci z jednotlivých ročníků si začali 
podle vybraného tématu pilně vyrábět výzdobu své třídy, kte-
rá pak byla prezentována v úterý 18. prosince našim dětem 
z prvního stupně při tradičním hodnocení. 

V pátek 21. 12. před vánočními prázdninami 
proběhlo rozloučení s kalendářním rokem 2018. 
Žáci a zaměstnanci školy se ráno sešli, aby si spo-
lečně zazpívali několik vánočních koled a popřáli 
si vzájemně krásné vánoční svátky. Součástí bylo 
i vyhlášení vítězů soutěže ve vánoční výzdobě 
tříd. Žáci pod stromečkem našli drobné dárky 
a poté probíhaly třídní školní besídky, kde si svou 
vánoční chvilku užily děti spolu ve svém třídním 
kolektivu a vzájemně si předávaly dárečky, který-
mi chtěly kamarádům udělat radost. Žáci vyššího 
stupně využili nabídky pana Lahody, který jim 
ve své restauraci sponzorsky umožnil diskotéku 
a občerstvení. Děkujeme. Po besídkách a vánoč-
ní diskotéce starších žáků konečně začaly tak 
dlouho očekávané a vytoužené vánoční prázdniny. 
Poslední školní den roku 2018 se žáci i zaměst-
nanci školy rozcházeli příjemně vánočně naladěni 
s přáním šťastného nového roku. 

H e l e n a  S t ř í b r n á  
a  M o n i k a  H r d l i č k o v á
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Foto: archiv ZŠ

Foto: archiv ZŠ

Oslavy Vánoc
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DNE 15. 12. 2018 V 9:19 HODIN 

byl krajským operačním a informačním střediskem (dále 
pouze KOPISem) jednotce vyhlášen poplach: požár výškové 
budovy, Jablonec nad Jizerou, čp. 801, dítě uvnitř bytu, vy-
chází dým. Jednotka vyjela na místo události s CAS 32 v počtu 
1+3. Po příjezdu na místo události bylo jednotce velitelem 
zásahu sděleno, že se zřejmě jedná o planý poplach a jednotka 
se může vrátit na základnu.

DNE 22. 12. 2018 VE 20:42 HODIN 

byl KOPISem jednotce vyhlášen poplach: 
záchrana osob a zvířat, AED, Kořenov, Horní Kořenov, 
čp. 829. Jednotka vyjela na místo události s CASem 24 v počtu 
1+4. Při příjezdu na místě události byla již zdravotní záchranná 
služba (dále pouze ZZS), která na chodbě v 1. patře objektu 
poskytovala první pomoc ležící osobě mužského pohlaví.
Na místo události přijela také jednotka Hasičského záchranného 
sboru z Tanvaldu. Členové jednotky pomáhali ZZS při resuscita-
ci. Přes veškerou pomoc a snahu byla po cca 50 minutách resus-
citace lékařem ZZS konstatována smrt osoby. Poté se jednotka 
HZS vrátila na základnu s tím, že velitelem zásahu bylo naší 
jednotce nařízeno zůstat na místě události do příjezdu pohřeb-
ní služby. Po příjezdu vozidla pohřební služby členové jednot-
ky asistovali při transportu zemřelého do vozidla pohřební 
služby. Následně se jednotka vrátila na základnu.

DNE 24. 12. 2018 V 16:51 HODIN 

byl KOPISem jednotce vyhlášen poplach:
požár nízké budovy, Harrachov čp. 399, hoří jistič v bytě nad 
penzionem Jitka. Jednotka vyjela na místo události s CASem 
24 v počtu 1+4. Událost nebyla zaslána na výjezdový tab-
let. Při výjezdu bylo KOPISem jednotce upřesněno, že dle 

informace oznamovatele události je již po požáru a jde tedy 
o kontrolu místa události. Při příjezdu na místo události bylo 
zjištěno, že se jednalo o požár kabelů jistící skříně na chod-
bě v bytě v 1. mezipatře. Před příjezdem jednotky došlo k jeho 
samouhašení. Hlavní vypínač el. proudu do bytu byl vypnut 
uživateli bytu před příjezdem jednotky. Bylo provedeno přiro-
zené odvětrání bytu a kontrola místa události. Nebyla naleze-
na žádné další ohniska požáru. Na místo přijela jednotka 
HSZ PS Tanvald a hlídka PČR. Jednotka HZS provedla 
kontrolu místa požáru pomocí termokamery a zkontrolovala 
rovněž byt v 1. patře nad bytem, kde hořelo. Pak se jednotka 
na pokyn velitele zásahu vrátila na základnu. 

A u t o r  z p r á v  M i c h a l  B a r t o š

NAŠI HASIČI V AKCI

STŘÍPKY ZE ŽIVOTA ŠKOLKY

Vánoční čas v MŠ Kamínek
Čas vánoční jsme v MŠ zahájili divadelním představením 
„Betlémská hvězda“.
První adventní neděli zpívaly děti s Tralaláčkem při 
rozsvícení vánočního stromu v centru města. A dne 4. 12. 
proběhla akce pro rodiče a děti – pečení perníčků na 
ozdobení stromečku v MŠ a pro harrachovské seniory.
Dne 5. 12. přišel do školky Mikuláš a čert. Děti ho čekaly 
v převlecích za čertíky a anděly, proběhly čertovské sou-
těže a hry. Poté Mikuláš všechny děti obdaroval nadílkou.
Děti od Vrabčáků navštívily paní starostku na městském 
úřadě, předaly všem přáníčka a vyrobené dárečky. Jako 
každoročně upekla paní starostka vánočku, kterou si děti 
odnesly a k tomu ještě ovoce a drobné dárečky.
Dne 18. 12. čekala na děti v MŠ vánoční nadílka. Děti 
dostaly plno pěkných hraček, her, pomůcek, zpívaly se 
koledy, vyprávělo se o vánočních tradicích a ochutnávalo 
se cukroví.
Děkujeme za velmi pěknou spolupráci s městem 
Harrachov, s údržbou města, rodičům za sponzorské 
dary a všem ostatním, kteří nám pomáhají.

Krásný nový rok přeje celý kolektiv MŠ Kamínek

Foto: archiv MŠ
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Z KRNAPU

Oslavy Silvestra a Nového 
roku v národních parcích 
opět bez ohňostrojů

Na území všech čtyř národních parků České republiky, tedy NP 
Šumava, NP Podyjí, NP České Švýcarsko a Krkonošského národ-
ního parku, se oslavy příchodu Nového roku musejí už podruhé 
obejít bez zábavní pyrotechniky. 

Novela zákona č. 114 o ochraně přírody a krajiny ji zakazuje 
na celém území národních parků a to včetně obcí. 
„Toto omezení jsme jednoznačně uvítali. Pro divoká zvířata je 
používání zábavní pyrotechniky, které doprovází hlasité výbuchy 

a ostré světelné efekty, velmi stresující. Při útěku, většinou noční 
krajinou, tak vydávají velkou spoustu potřebné energie a také jim 
hrozí zranění,“ vysvětluje mluvčí KRNAP Radek Drahný.
„Za příklady nemusíme chodit nikterak daleko. Snad každý, kdo 
má psa, kočku nebo jiná domácí zvířata, viděl, jak je používání 
pyrotechniky děsí. A to jsou domácí zvířata, která jsou od nás 
zvyklá na spoustu nepřirozených zvuků a světelných efektů. 
U divokých zvířat je to ještě horší,“ doplňuje Tomáš Salov, mluvčí 
Národního parku České Švýcarsko.
Zákaz platí od června 2017 a tak už loňské oslavy příchodu no-
vého roku se na území národních parků měly obejít bez zábavní 
pyrotechniky. Mnozí návštěvníci i místní obyvatelé si tak mohli 
opravdu vůbec poprvé vychutnat veselý, ale zároveň klidný po-
slední večer starého roku.
„Klidné oslavy příchodu Nového roku začínají být trendem. Od 
konce listopadu jsem odpovídal na několik dotazů návštěvní-
ků, zda zákaz pyrotechniky na Šumavě stále platí, protože by 
rádi byli tam, kde je o Silvestru a na Nový rok klid. Ano, zákaz 
pochopitelně platí a klid by tu měl být a jen doufáme, že všichni 
návštěvníci i místní budou zákon dodržovat. Pokud ne, hrozí 
pochopitelně sankce,“ zmiňuje mluvčí Národního parku Šumava 
Jan Dvořák.
Všechny národní parky sázejí především na prevenci a informo-
vanost návštěvníků. Proto vydaly společný informační plakát, 
který putuje nejen na informační a návštěvnická střediska národ-
ních parků, ale také do místních hotelů a penzionů.
Za porušení zákazu hrozí peněžité pokuty, na místě až do výše 
deseti tisíc korun.

           Provozovna:

                                                   Betonárka – Uhelné sklady
               Dolní Rokytnice 297

512 44 Rokytnice nad Jizerou

Tel.: +420 481 523 321
Mobil : +420 732 904 499

                           ZIMNÍ NABÍDKA PALIV Email:   betonarka@stemro.c  z  
              HNĚDÉ UHLÍ :  -  ořech 1, ořech 2, kostka (Ledvice – Bílina)
                                          -  ořech 1, ořech 2 balené v pytli po 25 kg                                      Paliva dopravíme dle objednaného množství sklápěcími vozy s pásem, 

                                                                                                                                                                           hydraulickou rukou nebo dodávkou. 
                                                                                                                                                                                            Technické informace poskytne p. Štěpánek tel: 603 729 927

              UHELNÉ BRIKETY (rekord) :  - 2“ volně ložené
         - 6“ volně ložené nebo pytlované po 40 kg

                          - 7“ balené po 10 kg (igelit)
              DŘEVĚNÉ BRIKETY:  - RUF- kostky z měkkého smrkového dřeva

         - RUF HARD – kostky z tvrdého dřeva
               - válečky ENERGO z měkkého dřeva
               - válečky ENERGO HARD z tvrdého dřeva

DŘEVĚNÉ PELETY:     - EN + A1 (15kg - 6mm)

ŠTÍPANÉ DŘEVO:       - balené v pytli po 25 kg                          

ZÁTOPOVÉ TŘÍSKY:  - balené v pytli 
              PROPAN BUTAN:         - 2 kg, 10 kg, 33kg
              POSYPOVÁ SŮL:        - balené v pytli po 25 kg

INZERCE

Foto: D. Julien
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PŘIŠLO DO REDAKCE

Vážené spoluobčanky, vážení spoluobčané, 

tento článek jsem se rozhodla napsat na základě toho, že mne, jako 
občanku Harrachova, znepokojují radostná prohlášení některých 
harrachovských zastupitelů k výsledku aktuálního soudního sporu, 
který město Harrachov nevyhrál. Dále se tímto ohrazuji k vyjádření 
některých harrachovských zastupitelů o nesení osobní odpovědnosti 
zastupitelů, kteří schválili účast v tomto posledním soudním sporu. 

Vraťme se ovšem úplně na začátek celé této kauzy. Jedná se o dozně-
ní onoho obávaného sporu o 100 mil. Kč, který probíhal a Harrachov 
jej vyhrál. 

1. Harrachovu hrozilo, že bude muset uhradit 100 mil. Kč (soudní 
spor s firmou J. F. World Brokers, která odkoupila pohledávku ve 
výši 17 mil. Kč po privatizaci Crystalexu Harrachov od Agrobanky. 
83 mil. Kč bylo úrokové příslušenství).
2. Tomáš Ploc (tehdejší starosta) uvedl a představil Tomáše Vašíčka 
(ten se, bez výběrového řízení, stal právním zástupcem města). 
3. Tomáš Vašíček navrhl řešení. Podání dovolání. Podání dovolání 
byla tehdy jediná možnost, kterou by navrhl i jakýkoliv jiný právní 
zástupce. Žádná jiná možnost nebyla. 
4. Než k podání dovolání došlo, odhlasovali tehdejší zastupitelé na 
mimořádném jednání zastupitelstva (duben 2010) odměnu Tomáši 
Vašíčkovi ve výši 10% z vysouzené částky ve prospěch města.  
5. Hlasování se účastnilo a PRO hlasovalo 14 z 15 zastupitelů. 
6. Záludnost byla ovšem v tom, že odměna musí být vyplacena v pří-
padě, že soud vyhoví dovolání. Nevztahovala se vůbec k ukončení 
celého soudního sporu.
7. Nedávám vinu zastupitelům, kteří hlasovali pro onu odměnu, neb 
ničí právní povědomí není takové, aby věděl, že když Nejvyšší soud 
připustí dovolání, tak to ještě neznamená výhru soudního sporu 
(mohu se pouze domnívat, že tehdejší právní zástupce města Tomáš 
Vašíček toto věděl, a proto byly podmínky odměny stanoveny tak, 
že odměna se vztahuje k úspěšnému dovolání u NS ČR, bez ohledu 
na konečný verdikt celého soudního sporu. Nechce se mi věřit, že 
absolvent právnické fakulty by toto nevěděl. Věřím totiž, že Tomáš 
Vašíček je advokát znalý věci).
8. Květen 2010 – JUDr. Radil, ve spolupráci s Tomášem Vašíčkem, 
sepsal dovolání k Nejvyššímu soudu České republiky (dále pouze 
NS ČR), které NS ČR přijal. Přijetí nic nemění, čeká se na vyjádření 
(NS ČR). 
9. Říjen 2010 – proběhly komunální volby a s nimi i změna vedení 
města Harrachova. 
10. Listopad 2010 – Harrachov má nové vedení města. 
11. Listopad 2010 – agenda města je v procesu předávání, nicméně 
se ukazuje, že město nemá dostatek finančních prostředků nejen 
na běžný chod města, ale i na eventuální vyplacení odměny Tomáši 
Vašíčkovi za podmínek, které domluvil a podepsal právě odstupující 
starosta Tomáš Ploc. 
12. Jednou z podmínek byla nutnost vyplacení celé částky odmě-
ny Tomáši Vašíčkovi do 3 dnů od vynesení rozsudku NS ČR. A to 
v situaci, kdy jeden účet města je blokován exekutorem, město má 
nesplacené pohledávky v hodnotě 2,5 mil. Kč, na účtu bytového hos-
podářství města je 2,5 mil. Kč, na provozním účtu města 700 tisíc Kč. 
13. O dovolání rozhodoval NS ČR dne 29. 3. 2011 a vyhověl a vrátil 
věc Vrchnímu soudu v Praze (VS Praha) k dalšímu řízení. Dle rétori-
ky Tomáše Vašíčka vydal NS ČR „závazný právní názor“ ve prospěch 
města Harrachov, který, jak se záhy ukázalo, Vrchní soud v Praze 
k ničemu nezavázal. 
V tuto chvíli uplatňuje Tomáš Vašíček nárok na svou odměnu. Město 
čeká na vyjádření VS Praha. 
14. Nové vedení města má snahu odměnu platit a i částečně platí. 
Starostka oslovuje všechny možné bankovní instituce, žádná není 
ochotna poskytnout zadluženému městu pod exekucí půjčku. 

15. Jenže! Vrchní soud dne 1. 11. 2011 prakticky potvrzuje původní 
rozhodnutí. V tuto chvíli Harrachov tedy stále hradí 100 mil. Kč. 
Nicméně Tomáši Vašíčkovi, dle odhlasovaného zastupiteli, odměna 
také náleží. 
16. Starostka vypisuje (ve stejných časových podmínkách, jako byl 
tehdy Tomáš Ploc) výběrové řízení. 
17. Právním zástupcem města Harrachov v soudním sporu 
o 100 mil. Kč se v lednu 2012 stává Mgr. Hroch, substituce (zastou-
pení) AK Kaplan & Nohejl. 
Výběrové řízení provedlo město ve stejné lhůtě, jako to mohl provést 
tehdy i Tomáš Ploc, což bylo potvrzeno i UOHS (Úřad pro ochranu 
hospodářské soutěže) a Harrachov dostal pokutu ve výši 40 000 Kč za 
to, že Ploc tehdy výběrové řízení na právní zastoupení města 
(Tomáš Vašíček) nevyhlásil.
18. Právní zástupce města Mgr. Kaplan (AK K&N) sepisuje proti 
poslednímu rozhodnutí VS Praha nové dovolání k NS ČR. 
19. NS ČR dovolání vyhověl dne 29. 5. 2013. Na základě návrhu 
právního zástupce města Harrachov (Mgr. Kaplana) NS ČR vrátil 
věc soudu prvního stupně, tak jak bylo požadováno Mgr. Kaplanem 
v dovolání. U prvoinstančního soudu je možné podávat důkazy, 
u Vrchního soudu toto nelze.
20. Prvoinstanční soud, v této věci Krajský soud v Hradci Králové, 
rozhodl ve prospěch Harrachova. Tento rozsudek se stal pravomoc-
ným dne 6. 6. 2014 (rozuměj: Harrachov nemusí platit 100 mil. Kč).
21. Za právní zastupování, které vedlo ke zdárnému a definitivnímu 
ukončení sporu, neinkasoval Mgr. Kaplan 10% z vysouzené částky ve 
prospěch města, ale běžný tarif právních zástupců.  A to i přesto, že 
verdikt je konečný a hlavně skvělý pro Harrachov. 
22. Současné možné omezení chodu města Harrachov je vyvolané 
pohledávkou bývalého právního zástupce a současného zastupitele 
města Tomáše Vašíčka. Tomáš Vašíček tuto pohledávku postoupil 
firmě Auditas S. A.. Soudní spor tedy není veden s Tomášem Vašíč-
kem, ale s výše uvedenou firmou. Ta má ovšem k Tomáši Vašíčkovi 
konkrétní, ve smlouvě uvedené, závazky. 
23. Za nutnost bránit se soudní cestou či zaplatit onu pohledávku 
firmě se sídlem v Belize a za mravnost její výše nese odpovědnost 
bývalý starosta Tomáš Ploc (viz body číslo 11, 12).
24. Postoj Tomáše Ploce ke sjednání podmínek a vyplacení odměny 
Tomáši Vašíčkovi je takový, že Tomáš Ploc chtěl tuto částku hradit ze 
soukromých zdrojů (opět viz body číslo 11, 12).
1) Nevím, kdo a hlavně za jakých podmínek, by poskytl zadluženému 
a pod exekutorem vedenému městu půjčku (ani žádný bankovní 
institut takto neučinil).
2) Jak je možné, že sepsal pro město takto naprosto nevýhodnou 
smlouvu a nenese za ni žádnou (ani morální) odpovědnost?

Už mě nebaví poslouchat a čelit neustálým nesmyslům a lžím na 
adresu Evy Zbrojové – mé matky. 
Žije v Harrachově přes 37 let, její muž zde žije od narození. 
Mne a moji sestru Eva Zbrojová v Harrachově vychovala. Já zde žiji 
a jsem zde šťastná. Sestra se sem často vrací. Nikdy jsem se za rodiče 
nemusela stydět. Jsem na ně hrdá. Chováme se celá rodina tak, aby 
v Harrachově mohli v klidu a slušně žít i naši potomci. 
Přečtěte si tedy chronologii znovu a třeba v ní naleznete, o co vlastně 
jde. Věc už není tak horká, jako v roce 2010 a je možné na ni nazírat 
s jistým odstupem, eventuelně se znovu zorientovat. 
Možná zjistíte, kdo se chová jako „dobrý hospodář” a kdo tento ter-
minus technicus pouze velice rád a často přednáší. Samozřejmě, že 
je to komplikované, nicméně, toto je nejskromnější vyjádření nastalé 
situace. 
Můj poslední a nejdůležitější apel je, važte svá slova mířená na adre-
su Evy Zbrojové a její rodiny. 
 

S  p o z d r a v e m
P a v l í n a  Z b r o j o v á
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PŘIŠLO DO REDAKCE

Touto cestou bychom chtěly poděkovat městu Harrachov za podporu naší domácí tvorby, a to propůjčením prodejního stánku při 
rozsvícení harrachovského vánočního stromu. Během této akce se také podařilo prodejem látkových a háčkovaných zvířátek podpořit 
Ahoz na kopečku v částce 430 Kč. Srdečně děkujeme. 
 

D i t a  N o v o t n á  S a j n e r o v á  a  J a n a  Š v a n d o v á

S tím, že by vám do poštovní schránky přistálo vánoční přání 
přímo z ministerstva obrany, se může pochlubit asi málokdo. 
Harrachovský pan Šablatura ve své schránce takové přání našel 
a proto díky němu můžeme vidět, jak vypadá. Děkujeme!

POZVÁNKY



1. LEDEN

Stranu připravila Líba Novotná
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FOLKLOR – ZVYKY A PRANOSTIKY 

LEDEN

Novoroční i tříkrálové tradice jsem už v minulých letech 
připomínala, a tak abych se neopakovala, můj letošní lednový 
příspěvěk bude tak trochu netradiční.
Od 1. ledna novému roku začínáme používat nové kalendáře. 
Slovo kalendář jsme přejali ve středověku německým pro-
střednictvím, původní je ale středolatinský výraz calendarium 
a souvisí s latinským pojmenováním prvních dní v měsíci – 
byly to calendae, staročesky kalendy. Tyto dny byly ve starém 
Římě veřejně vyvolávány, latinské výchozí slovo calere zname-
ná vyvolávat.
Dnešní český kalendář není jen označení předmětu, ale je to 
také samo rozdělení roku na měsíce a dny v časovém sledu. 
Nejstarší známý kalendář vznikl v Egyptě ve 4. tisíciletí př. 
Kristem a už tehdy se dělil rok na dvanáct měsíců, podobně 
jako později kalendář babylonský a židovský. Dnešní křesťan-
ský kalendář je v podstatě dědictvím římského kalendáře Julia 
Caesara – proto kalendář juliánský. Roku 1582 papež Řehoř 
provedl jeho reformu, která posunula data o 13 dní, a tento 
gregoriánský kalendář máme dosud.

Kalendář mi posloužil jako „oslí můstek“ k vyprávění 
o ochránkyni severních Čech – svaté Zdislavě. V katolickém 
kalendáři je totiž připomínána právě 1. ledna.

Narodila se asi v roce 1220 v Křižanově na Moravě. Podle 
legendy již jako malé dítě uprchla do lesů, kde chtěla žít jako 
poustevník. Inspirovalo ji k tomu vyprávění o životě někte-
rých světců. Byla však nalezena a přivedena zpět. Později se 
provdala za válečníka Havla z rodu Markvarticů a žila s ním 
na hradě Lemberku (v 17. st. přestavěn na renesanční zámek). 
Narodily se jim čtyři děti.
Zdislava byla velmi zbožná. Vstoupila do třetího řádu řehole 
sv. Dominika a podporovala dominikánský klášter, který zalo-
žil její manžel v Jablonném v Podještědí. Přestože byla šlech-
tična, jedla skromnou stravu a nosila prostý řeholní šat (prý 
pod ním nosila žíněný pás). Vynikala léčitelským uměním, 

proslula dobročinností a péčí o chudé a nemocné v klášterním 
špitále. Zemřela 1. ledna 1252. V roce 1907 byla blahoslave-
na, v roce 1996 svatořečena. Její ostatky jsou uloženy v býva-
lém klášterním kostele sv. Vavřince v Jablonném v Podještědí, 
který byl postaven barokním architektem Johanem Lucasem 
von Hildebrantem.

Kostel byl po Zdislavině svatořečení povýšen na Baziliku 
sv. Vavřince a sv. Zdislavy. Krásná a bohatá výzdoba uvnitř 
chrámu umocňuje posvátnost místa, kam byla Zdislava 
pohřbena. V kryptě je umístěno 24 obrázků, které připomínají 
legendy o jejím životě.
Kromě toho, že někteří duchovní považují sv. Zdislavu za 
ochránkyni severních Čech, je jako patronka rodinného života 
v církevním kalendáři připomínána ještě 30. května. A proto 
se vždy v poslední květnový víkend koná v Jablonném v Pod-
ještědí tradiční Zdislavská pouť. Takže jsem se k nějaké té 
tradici nakonec přece jen dostala. A přidám i pranostiky:

•	 Připadne-li Nový rok na pondělí, prorokuje se krutá zima, 
vlhké jaro, povodně a těžké nemoci.

•	 Připadne-li na úterý, bude zima ještě krutější, ale zato 
úrodný rok.

•	 Připadne-li na středu, lze očekávat příznivý rok, mnoho 
vína, ale žádný med. 

•	 Připadne-li na čtvrtek, předpovídá se mírná zima, větrné 
jaro, parné léto, krásný podzimek, mnoho ovoce a hojnost 
obilí.

•	 Připadne-li na pátek, nutno se obávat očních nemocí, také 
lidé budou hojně mříti, a dokonce hrozí i válka.

•	 Připadne-li na sobotu, bývá málo obilí, málo větrů, mnoho 
ovoce, ale také mnoho zimnic.

•	 Připadne-li na neděli, lze očekávat mírnou zimu, úrodné 
jaro a větrné léto.

•	 Hospodář si první leden pamatuje, ten mu na budoucí rok 
ukazuje.

•	 Novoroční noc jasná a klidná, bude povětrnost pro úrodu 
vlídná.

•	 Novoroční noc světlá a tichá bez deště a větru znamená 
dobrý rok.

•	 Jsou-li červánky v novoroční den, přinesou jistě samou 
slotu jen.

•	 Na Nový rok ráno nebe rudé – nepohoda, svízel velká bude.
•	 Na Nový rok zrána jasné lesky, prorokují v létě časté blesky.
•	 Je-li Nový rok hezky, budou pěkné žně.
•	 Svítí-li na Nový rok, co by forman pár koní okšíroval a za-

přáhl, bude sedlák pohodlně klidit.
•	 Na Nový rok déšť – o Velikonocích sníh.
•	 Na Nový rok o slepičí krok.

Co leden sněhem popráší, to únor s vichrem odnáší.
Hojný sníh v lednu, málo vody v dubnu.
O svatém Luciánu bývá často mlha k ránu.
Když na Alžbětu sněží, sníh dlouho poleží.
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V této rubrice jsou zveřejňováni ti jubilanti, kteří v letošním roce oslaví kulaté nebo půlkulaté výročí svého narození, a to po-
čínaje šedesátkou a více. U osob nad osmdesát let pak zveřejňujeme každý rok. Ti z vás, kteří si nepřejete být ve společenské 
rubrice zmíněni, sdělte, prosím, svůj požadavek Lence Skrbkové na telefonní číslo 775 124 746. 

SPOLEČENSKÁ KRONIKA

SOUTĚŽNÍ OTÁZKA PRO MĚSÍC LEDEN

MĚSÍC LEDEN 2019

Všem jubilantům přejeme do dalších let mnoho 
radosti, pohody a především pevné zdraví.

V pravidelné rubrice Foklor – zvyky a pranostiky se můžete 
dozvědět zajímavé informace ze života svaté Zdislavy. Nalez-
nete tam i údaj o tom, kolik tato žena měla dětí se svým chotěm 
Havlem z rodu Markvarticů, se kterým žila na hradě Lemberku. 
Jaký to byl počet?

1. dvě
2. žádné
3. čtyři

Své odpovědi, včetně uvedení Vašeho jména, adresy, telefonního 
čísla, zasílejte do 20. ledna 2019 na adresu: Město Harrachov – 
Harrachovský zpravodaj, Harrachov 150, 512 46 Harrachov nebo 
mailem na zpravodaj@harrachov.cz. Z došlých správných odpovědí 
bude vylosován jeden soutěžící, který obdrží výhru v podobě balíčku 
čaje – Krakonošova čarobejlí. Správná odpověď na soutěžní otázku 
v prosincovém zpravodaji, která zněla: Osm osobností dostalo u 
příležitosti výročí Dne vzniku samostatného československého státu 
od hejtmana Libereckého kraje Martina Půty významné ocenění. To 
se uděluje mimořádným lidem, kteří se zasloužili o vynikající jméno 
Libereckého kraje doma i v zahraničí. Poctu hejtmana si v pondělí 
29. října v Oblastní galerii Liberec převzal i harrachovský Ing. 
Ludvík Šablatura. Za zásluhy v jaké oblasti bylo uděleno ocenění 
právě panu Šablaturovi? Za celoživotní přínos v oblasti tělovýchovy 
a sportu. Pro měsíc prosinec zaslala správnou odpověď a byla vylo-
sována Helena Slavíková z Harrachova. Gratulujeme!

OPUSTILI NÁS V MĚSÍCI LISTOPADU
Josef Novotný ve věku 74 let
Jindřich Šolc ve věku 72 let

SŇATKY – PROSINEC

Markéta Píšová & Radek Šťastný – oba Čeperka, 
okr. Pardubice

POZVÁNKA NA PŘEDNÁŠKU

Harrachovský zpravodaj vydává město Harrachov, čp. 150, Harrachov, 512 46. Příspěvky či inzerci zasílejte na adresu redaktorky 
Lenky Skrbkové (zpravodaj@harrachov.cz, tel.:  775 124 746) nebo zanechávejte v podatelně městského úřadu. Nevyžádané příspěvky 
se nevracejí. UZÁVĚRKA ÚNOROVÉHO ČÍSLA  JE 20. 1.  Evidenční číslo MK ČR E 15902. Sazba D. Hloušek, tisk SURA s.r.o.

Rozměry plošné inzerce HZ
1/1 - celá strana - 190 x 270 mm (š x v) 1000 Kč 
1/2 - půl strany na výšku - 95 x 270 mm (š x v) 600 Kč 
1/2 - půl strany na šířku - 190 x 135 mm (š x v) 600 Kč 
1/4 - čtvrt strany na výšku - 95 x 135 mm (š x v) 400 Kč
1/4 - čtvrt strany na šířku - 190 x 65 mm (š x v) 400 Kč
1/8 - osmina strany na výšku - 95 x 65 mm (š x v) 200 Kč

Výlet Radky Tkáčikové nejen za obrovskými ještěry, vzbuzujícími hrůzu v prvních 
běloších, kteří je viděli. Jen díky štěstí nám svůj příběh Radka 
promítne, protože ji draci obklíčili… 

KOMODŠTÍ DRACI A DALŠÍ 
Z JIHOVÝCHODNÍ ASIE

Přednáška

KCEV Krtek Správy KRNAP ve Vrchlabí
Termín: čtvrtek 17. ledna 2019 od 18 hodin
Vstupné: plné 50 Kč, zvýhodněné 30 Kč, rodinné 100 Kč

KAP – Krkonošské Automatické Pozvánky. Zaregistrujte se na http://akce.krnap.cz/ 
a získávejte informace o akcích Správy KRNAP, jak chcete a kdy chcete.
Na akcích Správy KRNAP mohou být pořizovány obrazové snímky účastníků. Svou účastí udělujete souhlas s pořizováním těchto materiálů, které mohou být použity k prezentaci Správy KRNAP na webových 
stránkách, sociálních sítích a v propagačních materiálech. V případě nesouhlasu s pořizováním těchto materiálů s Vaší osobou se, prosím, obraťte na tel. 499 456 310 nebo e-mail mluvci@krnap.cz.

Nentvich Oldřich 93
Nováková Valerie 89
Lisičanová Marie 87
Schindlová Vlasta 80
Kadleček Petr 75
Štefanik Juraj 70
Soukupová Hana 70
Vašíčková Jitka 65
Machová Jarmila 60
Vítová Libuše 60



Mikulášská besídka pro 
seniory Foto: L. Skrbková

Oslavy Vánoc v ZŠ 
Foto: archiv ZŠ


